
پيكر آيت االله مهمان نواز تشييع شد گرمابه هايى كه در بخار گم شد
روز گذشته انجام شد گزارش قدس از شغلى فراموش شده در مشهد

مراســم تشــييع پيكر عالم ربانى  قدس 
آيــت االله مهمــان نواز امام جمعه ســابق و 
نماينده مردم خراســان شمالى در مجلس 
خبرگان رهبــرى با حضور جمعى از مردم و 
مسئولان استان از مسجد انقلاب تا مصلاى 
امام خمينى (ره) بجنورد تشــييع و در جوار 

امام زاده ...

قدس  گرمابه هاى مشــهد مثل قديم ها 
ديگر به شكل عمومى و نمره در همه كوچه 
پسكوچه هاى اين شهر خودنمايى نمى كند. 
قديم ها در هر محله يكى دو تا و شــايد هم 
بيشتر بود.بزرگ ترها مى گويند در هر كوى و 
برزنى لنگ هــاى آويزان بر ديواره هاى كوچه 
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بازيگر سريال پايتخت در حاشيه بازديد از  دو 

مركز خيريه مشهد در گفت و گو با قدس:

ما با عشق به شهداى 
مدافع حرم بازى كرديم

 استدلال عجيب مديران مشهدى براى پول گرفتن

استفاده از يارانه دولتى حمل ونقل 
به شرط داشتن «من كارت»
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رئيس اتحاديه طلا، جواهر و نقره مشهد به قدس خبر داد

.......صفحه 4

قدس   از ابتداى ارديبهشــت ماه جارى شــهروندانى كه 
از ناوگان اتوبوسرانى مشــهد استفاده مى كنند در صورتى كه 
من كارت نداشــته باشند يا شارژ كافى نداشــته باشند بايد 
1000 تومان پرداخت كنند.هر چند اين اقدام با تصويب شورا 
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.......صفحه 3 

قدس آخرين وضعيت 
بزرگترين مجموعه تفريحى 

مشهد را بررسى كرد

كوهستان 
پارك شادى 

در چرخ و فلك 
بلاتكليفى

قدس    سرنوشــت «كوهســتان پارك شادى» 
در حالى در واپســين روزهاى سال گذشته دوباره 
با انتشــار مزايده فروش آن رقم خورد كه امسال 

هفتمين سال تعطيلى آن را شاهد هستيم!
به گزارش خبرنگار ما اواخر سال گذشته بار ديگر 
نام «كوهستان پارك شــادى مشهد» در نودمين 
مزايده املاك مازاد سيســتم بانكى كشــور، در 
فهرست فروش املاك مازاد بر نياز بانك دى قرار 
گرفــت و صحبت هايى درباره احيــا و راه اندازى 
دوباره يا خطر تغيير كاربرى اين مجموعه تفريحى 
مطرح شــد. موضوعى كه اگرچه رئيس شــوراى 
اسلامى شهر مشــهد بر تغيير نيافتن كاربرى آن 

تأكيد مى كند...
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بازيگر سريال پايتخت در حاشيه بازديد از  دو مركز خيريه مشهد در گفت و گو با قدس:

ما با عشق به شهداى مدافع حرم بازى كرديم
��ر

هاشم رسائى فر ديروز چند خيريه و مركز 
نگهدارى كودكان معلول و بى سرپرست مشهد 
ميزبان دو تن از بازيگران ســينما و تلويزيون 
بودند. ســيد على صالحى كه به قول خودش 
همين سال گذشته بيش از 10 سفر به مشهد 
داشته كه همه براى سركشى از مراكز خيريه 
بوده اســت اين بار با خــودش هومن حاجى 
عبداللهى را به مشهد آورده بود تا بازيگر نقش 
رحمت در ســريال پايتخت نامش به فهرست 
هنرمندانى افزوده شود كه به مشهد مى آيند 
تا در كنار زيارت امام مهربانى ها ســرى هم به 

مراكز خيريه اين شهر بزنند. 

سورپرايزهايى براى « رحمت »
هومن حاجى عبداللهى و ســيد على صالحى 
ديروز تــا قبل از ظهــر از دو مركز نگهدارى 
كودكان معلول و بى سرپرســت مشهد بازديد 
كردند، آن ها ابتدا به خيريه و مركز نگهدارى 
دختران همدم رفتند، خاطره هايشان را گوش 
دادند، جشن يكسالگى كارگاه قلمزنى را برگزار 
كردند و البته هنرنمايى آن ها را نظاره گر بودند.
همه اين ها به نوعى براى على صالحى آشنا بود، 
اما رحمت ســريال پايتخت هربار با سورپرايز 
جديدى رو به رو مى شد؛ چهره اش معلوم بود 
كه به طرز قابل توجهى تحت تأثير گفته ها و 
هنرنمايى هاى دختران همدم قرار گرفته است 
حتى درد ناشى از مصدوميت پايش هم مانع 
از اين نبود كه او ذوق و شــوق دختران همدم 
را ناديده بگيرد و با اينكه پايش لنگ مى زد با 
روى گشــاده به اكثر اتاق هاى مركز سر زد و 
با حوصله براى تك تك آن ها وقت گذاشــت. 
اين اتفاق در بازديد سيد على صالحى و هومن 
حاجــى عبداللهى از مركــز خيريه نگهدارى 
پســران معلول و بى سرپرســت بهشتى نيز 
افتاد و پســران اين مركز نيز يكى دو ساعتى 
را با اين دو هنرمند خــوش گذراندند. وقتى 
شرايط پاى هومن حاجى عبداللهى را ديدم به 
او گفتم انگار پايتخت 5 حسابى تلفات داشته 
كه به جز محسن تنابنده كه مجبور به جراحى 
شده مصدوميت شــما و نسرين نصرتى را در 
پى داشته است اوگفت: نه. مصدوميت من سر 
ضبط يك ســريال پليسى برايم اتفاق افتاد تا 
جايى كه مجبور شــدم پايــم را آتل ببندم تا 
همين امروز هم آتل داشت، اما چون قرار بود 
به مشهد بيايم آن را باز كردم و به قولى پايم را 

گذاشتم و به مشهد آمدم.

سرنوشت نامعلوم پايتخت 6
نمى شــود رحمت سريال پايتخت را ببينى و 

در مورد اين ســريال جذاب 
از او نپرســى. هومن حاجى 
عبداللهــى در مــورد آينده 
پايتخت و شــرايط ادامه اش 
به خبرنگار مــا گفت: هنوز 
هيچ صحبتى در مورد ادامه 
سريال نشده و هيچ تصميمى 
هم گرفته نشــده است و به 
نظرم بايد خستگى پايتخت 

5 از تن همه بچه ها در بيايد تا پايتخت 6 كليد 
بخورد؛ يكســرى صحبت هايى آقاى مقدم و 
آقاى تنابنده كردند، ولى هنوز تصميم قطعى 
گرفته نشده كه حالا كى شروع كنيم سريال 
شــروع كنيم يا سينمايى. فعلاً بچه ها درحال 

استراحتند.

دستمزدهايى كه واقعيت ندارد
او از خنــده مردم به عنــوان بهترين اتفاق 
در پايتخــت 5 ياد مى كنــد و البته گريزى 
مى زنــد به آنچــه كه اين روزهــا در مورد 
دريافــت دســتمزد بازيگران اين ســريال 
مطرح مى شــود.ما كارى نداريــم به اينكه 
چه بازيگرى چقدر دستمزد گرفته كه البته 
همه اين ها در فضاى مجازى پيچيده و يك 
اشتباه و يك شيطنت بوده به نظر من چون 
بچه ها آن قدر دستمزد نگرفتند و يك سوم 
آنچــه مردم فكر مى كنند بچه ها دســتمزد 

گــروه  يــك  گرفتند.مــا 
بوديم كه 20 ســال است 
بوديم حتى  هــم  كنار  در 
از زمانــى كه در دانشــگاه 
بــراى  آمديــم  و  بوديــم 
خنده و خوشــحالى مردم 
يكسرى تلاش ها كرديم كه 
متأسفانه بعضى ها حسادت 
هايى دارند و براى اتفاقاتى 
كه افتاده شــادى مردم را تبديل به حاشيه 
مى كنند و نمى گذارند ملت از اين شــادى 

احساس خوبى داشته باشند.

شيطنت هايى براى پايتخت
حاجى عبداللهى همچنين به شيطنت هايى كه 
در مورد سريال پايتخت 5 مى شود و سياسى 
جلوه دادن آن اشاره مى كند و مى گويد:خيلى ها 
دوست دارند اين كار را جهت دار بكنند، اما اين 
كار به هيچ عنوان جهت دار نبود اين كار يك 
سوژه سينمايى بود كه قرار شد بعد از اينكه با 
مؤسسه اوج كار كرديم و سفارش دادند كار در 
قالب سريال بيشتر پرداخته شود و به جاى يك 
فيلم سينمايى 100 دقيقه اى يك سريال چند 
قسمتى ساخته شود. همه دوستان و همكاران 
ما در اين سريال تعصب داشتند. ما با عشق به 
شــهداى مدافع حرم در سريال پايتخت بازى 
كرديم. همه با اعتقادات قلبى خودشــان كار 

مى كردند احساس ما اين بود كه در قالب يك 
سوژه طنز حرفى هم بزنيم و پيامى هم به مردم 
بدهيم؛ يك پيام همبستگى يك پيام همدلى، 
همين هم بود كه خدا را شــكر توانستيم اين 

پيام را بدهيم.

انرژى گرفتم
وى همچنين در مورد ســفرش به مشــهد و 
بازديد از مراكز خيريه همدم و بهشــتى اظهار 
داشــت: يك اتفاق خيلى خوب براى من بود و 
انرژى زيادى داشت من اينجا هرچه كه ديدم 
آدم هاى هنرمند بود، اصلاً معلوليت به چشم 
نيامد احســاس من اين است كه اين دوستان 
خيلــى از ما انســان هاى به اصطلاح ســالم 
خوشبخت تر هستند. ما كه به اينجا مى آييم اين 
دوستان لطف مى كنند و ما را قبول مى كنند 
اينجا حالمان خوب شد. موجب افتخار است اول 
كه ما به مشهد مى آييم به زيارت امام رضا(ع) 
مشــرف مى شــويم و بعد هم بچه هاى خوبى 
كه در اين مراكز هستند را مى بينيم و دوبرابر 

حالمان خوب مى شود.

در حوالى امروز2

 پيكر آيت االله مهمان نواز تشييع شد

بجنورد- خبرنگار قدس:مراســم تشييع پيكر عالم ربانى 
آيت االله مهمان نواز امام جمعه سابق و نماينده مردم خراسان 
شمالى در مجلس خبرگان رهبرى با حضور جمعى از مردم و 
مسئولان استان از مسجد انقلاب تا مصلاى امام خمينى (ره) 
بجنورد تشييع و در جوار امام زاده سيد عباس بن موسى بن 

جعفر(ع) ما بين ضريح و مزار شهدا به خاك سپرده شد.
آيت االله مهمان نواز، امام جمعه سابق بجنورد و نماينده مردم 
خراسان شمالى در مجلس خبرگان رهبرى روز يكشنبه دوم 

ارديبهشت 97 در سن 92 سالگى دار فانى را وداع گفت. 

 درخشش نماينده افغانستانى مكتب 
قرائت مشهد  در مسابقات بين المللى 

قرآن
قدس: عليرضــا رضائى نماينده 
افغانســتان كه قرائت قرآن را نزد 
استادان مشهدى آموخته است، با 
تلاوت خوب خود در رشته قرائت 
بزرگســالان در ســى وپنجمين 
دوره مســابقات بين المللى قرآن 
ايران توانست اميد كسب رتبه را 
براى كشور افغانستان زنده كند.

در چهارمين روز از رقابت هاى سى وپنجمين دوره مسابقات 
بين المللى ايران، عليرضا رضائى، نماينده كشور افغانستان در 
ايــن دوره از رقابت ها به اجراى تلاوت مرحله مقدماتى خود 
در رشــته قرائت پرداخت كه تشويق حاضران در سالن محل 
برگزارى مســابقه را به همراه داشت. وى در گفت وگو با ايكنا 
گفت: بنده از ســن 16سالگى وارد جلسات قرآن شدم و كم 
كم با راهنمايى اســتادان از مرحله روخوانى و روانخوانى كار 
قرائت قرآن را آغاز كردم و سپس با يادگيرى تجويد و صوت  و 
لحن، قرائت قرآن را به صورت حرفه اى دنبال كردم و از محضر 
اســتادانى مانند استادان غفارى، ســيدى، رجائى، شاه ميوه، 
ســتوده نيا، مرحوم اســتاد حســن زاده و مرحوم حميدرضا 
عباسى بهره بردم و استفاده كردم. وى افزود: در ابتدا با استاد 
عبدالباسط كار تقليد را شروع كردم و در ادامه به سراغ سبك 
اســتاد شحات انور رفتم و تا الان نيز سبك مرحوم شحات را 
ادامه داده ام. اين نماينده كشور افغانستان گفت: من به دليل 
اينكه در شهر مشــهد بزرگ شده ام، با حال و هواى جلسات 
جمهورى  اسلامى  ايران آشنايى خوبى دارم و بالطبع همين 
موضوع باعث آشنايى با مســابقات و نوع آيين نامه آن شده 
است. چون من در مسابقات انتخابى مشهد چندين بار شركت 
كرده ام و اگر كســى تلاوت من را گوش داده باشد، مى تواند 
بگويد كه اين قارى ايرانى است و نمى تواند تشخيص دهد كه 
از كشور ديگرى هستم. رضايى در پاسخ به اين پرسش كه اگر 
شما موفق به كسب رتبه بين المللى در مسابقات شويد، چه 
برنامه اى براى آينده خواهيد داشت، گفت: به سراغ تلاوت هاى 
مجلســى خواهم رفت و تمريناتــم را در آن زمينه پيگيرى 

خواهم كرد تا بتوانم تلاوت مجلسى معنامحور ارائه كنم. 

در نشست مشترك توسعه روابط زيارتى
 و گردشگرى دو كشور مطرح شد

  زائران و گردشگران خراسان رضوى، 
محور وحدت ايران و پاكستان

قدس: مقدمات امضاى تفاهم نامه گردشــگرى بين استان 
خراســان رضوى و ســازمان توسعه گردشــگرى پاكستان 
درنشست مشترك توسعه روابط زيارتى و گردشگرى ايران و 

پاكستان با محوريت خراسان رضوى فراهم شد.
مدير كل ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى خراسان 
رضوى، دراين نشست مشترك با بيان اين كه پاكستان يكى 
از كشورهاى هدف استان در جذب زائر و گردشگراست،گفت: 
جذب زائر و گردشگراز كشورهاى تركيه، پاكستان، افغانستان 
وهندوســتان برنامه ريزى شده كه پاكستان جزو كشورهاى 
هدف خراســان رضوى براى جذب گردشگراست. مكرمى فر 
ادامه داد: چند ماه قبل نيزهيئتى از خراسان رضوى به اسلام 
آباد رفته و پيش نويس تفاهم نامه تبادل گردشــگر را امضا 
كرده اند؛ اكنون نيز هيئت پاكســتانى به ايران آمده تا ضمن 
آشنايى بيشــتر با ظرفيت هاى زيارتى و گردشگرى خراسان 

رضوى و مشهد مذاكرات و تفاهم نامه را نهايى كند.
مدير كل ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى خراسان 
رضوى درباره ويژگى هاى خاص اين تفاهم نامه گفت: برنامه 
تبادل گردشگران در سه قالب هوايى، زمينى و دريايى انجام 
خواهد شد، در سفرهاى دريايى تردد از بندركراچى به چابهار، 
درترددهاى ريلى از طريق قطارهاى گردشگرى وارد سيستان 
و بلوچستان و سفرهاى هوايى از طريق پروازهاى مستقيم به 

مشهد برنامه ريزى و تفاهم شده است.

 تقاضاى كمك از امام رضا براى وحدت پاكستان و ايران 
همچنين «چودهــرى عبدالغفورخان» مديرعامل ســازمان 
توسعه گردشگرى پاكستان با قدردانى از اين ارتباط و حضور 
ايرانى ها در پاكستان گفت: بايد زودتر از اين ارتباطات برقرار 
مى شــد واكنون زمان اين فرا رســيده كه دوستى و برادرى 
بيــن دو كشــور جارى شــود. وى افزود: اكنــون ما نه تنها 
گردشگرى را توسعه مى دهيم بلكه با توسعه گردشگرى امت 
دو كشوراســلامى را متحد مى كنيم و شعر علامه اقبال براى 
اتحاد امت اســلامى تعبير مى شــود.با توجه به جلسه اسلام 
آباد قرار بر اين شــد كه كارگروه هايى تشكيل شود و همان 
طور كه شما كار كرديد ما نيز كارگروه ها را فعال كرديم و در 
زمينه هاى توريسم سلامت، توريسم علمى وتوريسم فرهنگى 
و از همه مهم تر توريسم فرهنگى و زائر برنامه ريزى كرديم. وى 
همچنين با اشاره به زيارت حضرت رضا(ع) در اين سفر اظهار 
كرد: به حرم مطهر رفتم و زيارت فوق العاده اى داشتم وقتى 
به كنار ضريح حضرت رفتم، از امام رضا(ع) خواستم كه كمك 

كند تا با اين ارتباط وحدت امت اسلامى افزايش پيدا كند.

با حضور وزير ارشاد برگزار مى شود
 بزرگداشت شهيد مطهرى در فريمان 

قدس:مدير كل فرهنگ و ارشــاد اســلامى خراسان رضوى 
گفت: با حضور وزير فرهنگ و ارشاد اسلامى بزرگداشت استاد 
شهيد مرتضى مطهرى 12 ارديبهشت ماه در فريمان برگزار 

مى شود. 
سيد سعيد سرابى در نشست مطبوعاتى به مناسبت بزرگداشت 
استاد شــهيد مرتضى مطهرى در فريمان اظهار كرد: ستاد 
بزرگداشت استاد شهيد مرتضى مطهرى از سال هاى پيش به 
رياست امام جمعه اين شهرستان و عضويت فرماندار و ديگر 

دستگاه هاى عضو در فريمان شكل گرفته است.
وى ادامه داد: امسال بزرگداشت استاد شهيد مرتضى مطهرى 
در آستانه چهل سالگى انقلاب اسلامى با حضور وزير فرهنگ 

و ارشاد اسلامى در فريمان برگزار مى شود.
ســرابى تصريح كرد: وزير فرهنگ و ارشــاد اسلامى يكى از 
شخصيت هاى شاخص فرهنگى حوزوى و علمى هستند كه 

به ايراد سخن خواهند پرداخت.
سرابى يادآور شد: علاوه بر برنامه هاى متنوع ديگر، نمايشگاه 
فرهنگى فريمان كه در خصوص آشــنايى با آداب و رسوم و 

ظرفيت هاى توسعه اين شهرستان است نيز برگزار مى شود.
امام جمعه شهرستان فريمان نيزبا ارج نهادن شخصيت استاد 
شــهيد مطهرى اظهار داشت: اســتاد مرتضى مطهرى حق 
عظيمى در جامعه اســلامى دارد به طورى كه هر فردى كه 
از بيرون مى خواهد اسلام را بشناســد از دروازه كتب ايشان 
وارد مى شــود. حجت الاســلام محمد حســين ايزدى در 
نشست خبرى مراسم بزرگداشت استاد شهيد مطهرى افزود: 
اين بزرگداشــت با هدف ترويج انديشه ها و آثار ايشان و نيز 
شناساندن ديدگاه وى در بخش هاى علمى،فرهنگى و ورزشى 
برگزار مى شــود. وى با تأكيد بر حضور شخصيت هاى ملى و 
علمى در اين همايش گفت: اميدواريم بتوانيم برنامه اى فاخر 

در شأن استاد شهيد علامه مرتضى مطهرى برگزار كنيم.

رئيس ميراث فرهنگى سرخس:
 رباط شرف در انتظار ثبت جهانى است

قدس: رئيس ميراث فرهنگى شهرســتان سرخس گفت: در 
سال 2017 ميلادى شماره ثبت موقت رباط شرف ابلاغ شده 

و در حال حاضر براى ثبت در فهرست جهانى نامزد است.
مجيد حسينى اظهارداشت: 120اثر تاريخى در شهرستان سرخس 
شناســايى شده كه در حال حاضر 25اثر در فهرست آثارملى به 
ثبت رسيده و پرونده 20اثر نيزجهت ثبت ملى به ميراث فرهنگى 
خراســان رضوى ارسال شده است. او افزود:بر اساس آمايشى كه 
در سطح شهرستان داشتيم 240اثر تاريخى پيش بينى شده و 
120 محوطه تاريخى نيز در سطح استان شناسايى شده است به 
طورى كه شهرستان سرخس بيشترين محوطه هاى تاريخى را 
در اختيار دارد. حسينى تصريح كرد: به دنبال ساخت موزه در دو 
بناى سيلوى گندم شهرستان هستيم بر اين اساس موزه تمدن ها، 
اسناد و مدارك، بافت ها و موزه مردم شناسى به عنوان مجموعه 

موزه هاى سرخس در دستور كار قرار دارد.

شهردار منطقه ثامن مشهد :
 بلندمرتبه سازى كه جلوى ديد حرم را 

بگيرد ، نداريم 

فارس:شهردار منطقه ثامن مشهد با بيان اينكه ما بلند مرتبه سازى 
كه جلوى حرم را بگيرد، نداريم، گفت: براســاس طرح جديد، نه 
تنها از ديد به حرم كاسته نمى شود بلكه ما مدعى هستيم ديد به 
حرم افزايش نيز مى يابد.سيدمصطفى نعمتى در بازديد خبرنگاران 
از پــروژه هاى شــهردارى ، در پاســخ به انتقاداتــى كه درباره 
بلندمرتبه سازى هاى اطراف حرم مطرح شده است، اظهار كرد: در 
گذشته از دو خيابان امام رضا(ع) و طبرسى، گنبد و از دو خيابان 
ديگر حرم مشاهده مى شد درحالى كه در اين طرح هشت نقطه 
ديد به حرم ايجاد مى شود. وى با تأكيد بر اينكه در طرح مذكور 
نه تنها از ديد به حرم كاسته نمى شود بلكه ما مدعى هستيم ديد 
به حرم افزايش نيز خواهد يافت، گفت: ما بلندمرتبه ســازى كه 
جلوى ديد حــرم را بگيرد، نداريم. مدير مركز ارتباطات مردمى 
137 شهردارى مشهد هم در جريان اين بازديد با اشاره به ثبت 
روزانه يك هزار تماس مردمى با سامانه 137 شهردارى مشهد، 
گفت: براى 62 درصد از تماس هاى دريافتى شهروندان اقدام لازم 
صورت گرفته است. دانش با اشاره به اينكه حوزه معاونت خدمات 
و محيط زيســت شهرى با 57,7 درصد بيشترين تماس ها را به 
خود اختصاص داده اســت، بيان كرد: معاونت فنى و عمرانى با 
15,3 درصد، معاونت شهرسازى با 12,7 درصد و معاونت حمل و 
نقل و ترافيك با 11,6 درصد در ادامه اين فهرست قرار دارند.وى 
همچنين مناطق، 2، 3 و 9 مشهد را در زمره مناطقى دانست كه 

در سال 96 بيشترين تماس ها را با مركز 137داشته اند. 
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ســرورهاديان  جشنواره علمى و پژوهشــى «تا ثريا »در مشهد برگزارمى شود. 
دبير جشــنواره «تا ثريا» با اعلام اين مطلب به خبرنگار ما گفت:ســومين جشنواره 
علمى پژوهشــى تا ثريا توسط مؤسسه فرهنگى آموزشــى امام حسين(ع) برگزار 

مى شود.
وى افزود:دراين جشــنواره دانــش آموزان از تمامى مدارس متوســطه اول و دوم 

دخترانه و پسرانه امام حسين (ع) در مشهد و استان حضور خواهند داشت. 
ســميه معمارزاده درباره نام اين جشنواره بيان داشــت:نام اين جشنواره باالهام از 
حديث حضرت رسول اكرم (ص)كه فرمودند اگرعلم درثريا باشد مردانى ازسرزمين 

پارس به آن دست خواهند يافت،گرفته شده است.
وى درخصوص دستورعمل اين جشنواره خاطرنشان ساخت: اساسنامه اين جشنواره 
شامل اهداف ومستندات جشنواره،چارت سازى با دبيرخانه، آموزش روش تحقيق و 
پژوهش، موضوعات جشنواره، فرم هاى داورى بخش حضورى و غير حضورى است.

دبير جشــنواره «تا ثريا» درباره اهداف اوليه و فلســفه برگزارى جشــنواره علمى و 
پژوهشــى تا ثريا نيز بيان داشت:اشــاعه فرهنگ پژوهش و تحقيق، تربيت دانش 
آموزان پژوهنده و با ايمان، رشد و شكوفايى استعدادها و خلاقيت هاى دانش آموزان 
و تقويــت بنيه علمى، تحول در حوزه علوم انســانى كه مــورد تأكيد مقام معظم 

رهبرى است. 
وى همچنين در خصوص بخشــى از مســتندات جشــنواره نيز تصريح كرد: اين 
مستندات شامل سند چشم انداز20 ساله كشور در افق 1404،سند ملى آموزش و 
پرورش،سند تحول بنيادين آموزش و پرورش،نقشه جامع علمى كشور، رهنمودهاى 

حضرت امام خمينى (ره) و مقام معظم رهبرى است.
معمار زاده انتخاب موضوعات جشــنواره را با توجه به تأكيدات مقام معظم رهبرى 
اعلام كرد و گفت: مقام معظم رهبرى در خصوص مقوله پژوهش و بخصوص انتخاب 
موضوعات مورد نياز جامعه و موضوعات كاربردى پس از مطالعه سند چشم انداز 20 
ســاله كشور، انتخاب برنامه ششم كشور در سه محور اقتصاد مقاومتى،پيشتازى در 

عرصه علم و فناورى، تعالى و مقاوم سازى فرهنگى است.

يك مسئول خبرداد

 برگزارى جشنواره علمى و پژوهشى «تا ثريا» در مشهد

يك سوم آنچه مردم 
فكر مى كنند بچه ها 
ازسريال پايتخت 5 

دستمزد گرفتند

بــرش

خبر

حسين پورحســين:مديركل آموزش و 
پرورش خراسان رضوى در همايش تجليل 
از فعالان عرصه ســلامت دانش آموزى و 
مدارس مروج ســلامت استان گفت:خود 
مراقبتــى دانش آمــوزان مى تواند موجب 
كاهش هزينه هاى دولت در بخش سلامت 
و افزايش ضريب تندرستى خانوارها شود.

 قاســم علــى خدابنده در اين مراســم با 
بيان اينكه آموزش و پرورش محور توسعه 
پايدار در تمامى دنياست اظهار داشت: اگر 
به دنبال رشــد همه جانبه كشور هستيم، 

بايد در اين بخش سرمايه گذارى كنيم.
وى با تأكيد بر اينكه يكى از شاخص هاى 
اصلى توســعه كشــورها رشــد خدمات 
سلامت و بهداشت و ارتقاى سطح سلامتى 
مردم است، افزود: در سند تحول بنيادين 

آمــوزش و پرورش هم تأكيــد ويژه اى بر 
روى موضوع ســلامت دانــش آموزان در 
دو بخش جســمى و روحى شــده است و 
بر همين اســاس بايد در مدارس به دنبال 
تربيت نســلى باشيم كه با فراگيرى اصول 
مختلف بهداشــتى و ســلامتى در مسير 
توسعه كشور گام بردارند. خدابنده گفت: 
خودمراقبتى دانش آموزان مى تواند موجب 
كاهش هزينه هاى دولت در بخش سلامت 
و افزايش ضريب تندرستى خانوارها شود 
و در مسير تحقق اهداف اين خودمراقبتى، 
مراقبين ســلامت در مدارس نقش بسيار 
مهمــى دارند و خوشــبختانه بــا تعامل 
بســيارخوبى كه بين آموزش و پرورش و 
دانشگاه علوم پزشكى در خراسان رضوى 
وجود دارد شــاهد برنامــه ريزى و اجراى 

حركت هــاى بســيارخوبى در اين بخش 
هســتيم.عليرضا مالــك اشــرفى معاون 
فرهنگى و پرورشــى آمــوزش و پرورش 
خراســان رضــوى نيز در اين جلســه در 
ســخنانى نهادينه كردن و ارتقاى سلامت 
دانش آموزان،ايجاد پايگاه هاى تغذيه سالم 

و ارتقاى ســطح مدارس مروج سلامت از 
لحاظ كمى و كيفى را از اولويت هاى اصلى 

آموزش و پرورش استان عنوان كرد.
قابــل ذكــر اســت در ايــن مراســم از 
برترين هــاى فعــال در عرصه ســلامت 

دانش آموزى قدردانى شد.

مدير كل آموزش و پرورش خراسان رضوى:

خود مراقبتى دانش آموزان هزينه هاى 
دولت دربخش سلامت را كاهش مى دهد

مخاطبان گرامى!
در  را  خــود  نظــرات  لطفــاً 
خصوص اين مطلب  به شماره 

300072305 پيامك كنيد.
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موقوفات خراسان رضوى

 به كمك توليد و اشتغال مى آيند

 ايرنا- استاندار خراســان رضوى گفت: با اجراى پروژه هاى 
اقتصــادى داراى مزيت در زمين هاى موقوفــى از اين پس 
موقوفات اســتان نيز به افزايش توليد و اشــتغالزايى كمك 
خواهند كرد.عليرضا رشيديان ديروز در حاشيه بهره بردارى 
دو طرح اقتصادى در موقوفه عبداالله رضوى در شــانديز در 
جمع خبرنگاران افزود: با گره زدن موقوفات با مسائل اقتصادى 
مى توان هم در راستاى اجراى نيت واقف ارزش افزوده ايجاد 
كرد و هم براى مردم زمينه ساز كار و اشتغال شد. وى ادامه 
داد: در موقوفه عبداالله رضوى بهره بردارى از دو طرح سامانه 
آبيارى تحت فشار كشاورزى و استخر پرورش ماهى قزل آلا با 
تجهيزات پيشرفته به افزايش بازده توليد محصولات كشاورزى 
و دريايى و همچنين صرفه جويى در مصرف آب كمك شايانى 
كرد. استاندار خراسان رضوى همچنين گفت: ظرف دو سال 
اخير با اقدام هاى انجام شده به منظور بهره ورى آب بيش از 
370 ميليون مترمكعب برداشت آب از سطوح زيرزمينى در 
استان كاهش يافت در صورتى كه ميزان توليدات كشاورزى 
كاهشى نداشته اســت. وى افزود: براى جلوگيرى از تشديد 
بحران آب اقدام هايى در خراســان رضوى براى جمع آورى 
پســاب ها، بازچرخانى آب و افزايش بهره ورى در حوزه هاى 
كشــاورزى، صنعت و مصارف شــرب انجام و 50 درصد به 
بودجه سالانه بخش آب اســتان افزوده شد. رشيديان ادامه 
داد: پارسال 2000 كيلومتر انتقال آب با لوله و 20 هزار هكتار 
آبيارى تحت فشار در مزارع خراسان رضوى انجام، 62 هكتار 
به ميزان گلخانه هاى استان افزوده شد و 9 ميليون مترمكعب 
از حجم مصرف آب در حوزه كشاورزى كاهش يافت.رشيديان 
گفت: با اقدام هاى انجام شده، خراسان رضوى در كوتاه مدت 
با مشكل بى آبى روبه رو نمى شود اما در بلندمدت اقدام هايى 
در قالب طرح هاى انتقال آب از درياى عمان پيش بينى شده 
كه كار مطالعاتى آن رو به پايان است. مديركل اوقاف و امور 
خيريه خراسان رضوى نيز به خبرنگاران گفت: موقوفه عبداالله 
رضوى در شــانديز 60 هكتار زمين كشاورزى دارد كه در آن 
گندم، جو، ذرت و كلزا كشت مى شود. حجت الاسلام محمد 
احمــدزاده افزود: براى صرفه جويــى در آب و افزايش بازده 
توليد، طرح ســامانه آبيارى تحت فشار با اعتبار 2 ميليارد و 
970 ميليون ريــال از محل درآمدهاى موقوفه و كمك هاى 

بلاعوض سازمان جهاد كشاورزى به اجرا درآمد.

رئيس جمعيت هلال احمر:
مردم بايد زندگى با حادثه را بياموزند

ايرنا- رئيس جمعيت هلال احمر گفت: بايد به مردم آموزش 
دهيــم كه چگونه با حادثه زندگى كــرده و هزينه حوادث را 
كاهش دهند زيرا هيچ شــهر و روســتايى از حوادث قهرى 
طبيعت در امان نيســت. على اصغر پيوندى، ســه شنبه در 
آيين گشايش نهمين گردهمايى مسئولان دفاتر نمايندگى 
ولى فقيه در جمعيت هلال احمر كشــور در مشهد افزود: از 
44 حادثــه طبيعى كه در دنيا رخ مى دهــد 34 مورد آن در 
ايران اتفاق مى افتد كه اصلى ترين آن ها زلزله است. وى اظهار 
كرد: تا در جايى اتفاقى مى افتد، همه هلال احمر را به كمك 
مى طلبند، ولى آيا ديگر سازمان ها و نهادها وظيفه اى ندارند؟ 
هركس در هر رده، مستقيم و غيرمستقيم براى حل مشكلات 
و كاهش آلام شــهروندان وظيفــه دارد و ما نيز بايد مطالبه 
گرى خــود را افزايش دهيم. اين جمعيــت نبايد به تنهايى 
پاســخگوى همه مشكلات باشــد.وى گفت: انتظار منطقى 
مردم بيش از فعاليت هاى كنونى است، بايد گام هاى بلندترى 
برداريم و ميانبرهاى جديدى ايجاد كنيم تا به خواســته هاى 
مردم زودتر جواب بدهيم. رئيس جمعيت هلال احمر اظهار 
كرد: ضعف زيرساخت ها، مشكل مزمن قديمى است. كمبود 
اعتبارات، نيروهاى توانمنــد و تجهيزات هم وجود دارد. بايد 
با تمام وجود براى رفع مشــكلات بسيارى كه هست، تلاش 
كنيم. وى با بيان اينكه امسال دولت و شخص رئيس جمهورى 
به هلال احمر كمك بســيارى كردند، افزود: بودجه امســال 
نسبت به گذشــته 12 درصد افزايش يافت و بايد به بهترين 
وجه در مسير كاهش هزينه و افزايش خدمت و عملكرد گام 
برداريم. نماينده مقام معظم رهبرى در جمعيت هلال احمر 
نيــز گفت: بايد به محرومان و مظلومان سراســر جهان مثل 
فلسطين، يمن، افغانستان و عراق كمك كنيم و يار و ياور آن ها 
باشيم. حجت الاسلام عبدالحسين معزى افزود: فلسفه حضور 
نمايندگــى مقام معظم رهبرى در هلال احمر آن اســت كه 
مردم اعتماد پيدا كنند و مطمئن باشند كه از سوى رهبرشان 
نماينده اى حضور دارد تــا كارها در چارچوب و قوانين انجام 
شود. وقتى اعتماد حاصل شد، مشاركت مردمى هم به دنبال 
آن مى آيــد. وى با بيان اينكه هلال احمر نبايد حياط خلوت 
دولت ها تلقى شود، گفت: مسئوليتى كه رهبر معظم انقلاب 
بر دوش حوزه نمايندگى ولى فقيه در اين جمعيت گذاشتند، 
هدايت و نظارت اســت كه از مسير و انقلاب جدا نشود. وى 
اظهار كرد: يكــى از راه هاى ارتباط با مردم، برنامه ريزى براى 
تسهيل مشاركت آن هاست و در اين ميان طلاب با استفاده از 
قدرت نفوذ بسيارى كه دارند، مى توانند مردم را به سمت هلال 
احمر ســوق دهند و اعتبارات مردمى را جذب كنند و ما هم 
كانون هاى طلاب را در جمعيت هلال احمر توسعه مى دهيم. 

همزمان با هفته سلامت انجام مى شود
خدمات رايگان غربالگرى تعيين فشار

 و آزمايش قند خون

پروين محمدى: دبير هفته سلامت گفت:با اجراى طرح تحول 
ســلامت 78 درصد مردم از خدمات بهداشــتى درمانى بخش 
دولتى براى پوشــش سلامتى استفاده مى كنند. دكتر حسين 
خوبان در نشســت خبرى كه به مناسبت هفته سلامت برگزار 
شد، خاطرنشان كرد:157ميليون ويزيت از ابتداى طرح تحول 
سلامت تا اســفند 96 در بخش دولتى انجام شده كه پرداخت 
از جيــب بيمــاران ازحداقل 33 هزارتومــان ويزيت در بخش 
خصوصى به 3000 تومان در بخش دولتى را نشــان مى دهد و 
موجب رضايتمندى مردم شده است. وى افزود: افزون بر آن از 
ابتداى اجراى اين طرح شاهد كاهش پرداخت از جيب بيمار براى 
دريافت خدمات درمانى از 37 درصد به زير 10 درصد بوده ايم. 

دبير هفته ســلامت با بيان اينكه طرح تحول سلامت تا كنون 
با موفقيــت و رضايتمندى مردم روبه رو بوده اســت، افزود: از 
اين رو در هفته سلامت با برگزارى برنامه هاى متنوع و همكارى 
سازمان هاى مرتبط و رسانه ها مسابقات نقاشى و پياده روى و... 
در مدارس و خانواده ها و اهداى جوايز ارزنده به برندگان مردم را 
به همكارى دعوت كرده و ضمن آموزش اقشار مختلف خدمات 
غربالگرى مانند تعيين فشــارخون آزمايش قند خون و... را با 
راه اندازى اتوبوس هاى سيار شهردارى به رايگان براى مراجعين 

انجام خواهد داد.

رئيس اتحاديه هتل داران خراسان رضوى،
 خبر داد

تخفيف هاى 70 درصدى هتل هاى مشهد
ايســنا: رئيس اتحاديه هتل داران خراســان رضوى گفت: 
ارديبهشــت  ماه روزهاى خلوت هتل هاى مشــهد است و 
متقاضيان ســفر در اين ايام بسيار كاهش مى يابد، به همين 
منظور در حال حاضر هتل هاى مشهد تخفيف هايى را درنظر 
گرفته اند. محمد قانعى با بيان اينكه هم اكنون درصد اشغال 
ظرفيت  هتل هاى مشهد به 30 درصد و كمتر از آن رسيده 
است، اظهار كرد: در حال حاضر بيشتر هتل هاى مشهد 50 
درصد تخفيف و تعدادى از هتل ها نيز 70 درصد تخفيف را 

براى مسافران در ارديبهشت  درنظر گرفتند.
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مخاطبان گرامى!
در  را  خــود  نظــرات  لطفــاً 
خصوص اين مطلب  به شماره 

300072305 پيامك كنيد.

نرخ طلا و سكه
قيمت در سطح شهر

(تومان)

169,600

1,800,000

1,740,000

870,000

530,000

4200

هر گرم طلاى 18 عيار

سكه تمام طرح جديد
سكه تمام طرح قديم

نيم سكه

ربع سكه
دلار

رخ د     ر رخ

مخاطبان عزيز خرسند     يم كه ارتباط د     وسويه با اين رسانه د     ر ارسال 
بنابراين  نشست،  ثمر  به  از سوى شما خوانند     گان گرامى  سوژه 
با پاسخ خود     ، ما را د     ر  اميد     واريم مسئولان د     ستگاه هاى اجرايى 
اين مسير همراهى كنند     . شما مى توانيد      از طريق سامانه پيامكى 

300072305 با ما د     ر تماس باشيد     .

سوژه از شما / پيگيرى از ما

د     ر  د     اند       مى  مطبوعاتى وظيفه خود       راستاى رسالت  د     ر 
جهت رفع مشكلات مرد     مى،  سوژه هاى ارسالى از سوى 
خوانند     گان  عزيز   د     ر حوزه هاى شهرى، اجتماعى، اقتصاد     ى 

و ...  را پيگيرى و منعكس كند      .
شماره پيامك:   300072305

منتظر سوژه هاى شما از طريق سامانه پيامكى  هستيم.

 مسئول بهداشت مدارس كيست؟
مســئولان آموزش و پرورش استان! چرا هيچ نظارتى بر بهداشت دبستان شهيد گيوه چى 

نداريد؟ سرويس بهداشتى آن هر روز كثيف است.
903...0512

 حذف سنگدان از چرخه توزيع
آيا وزارت بهداشت نمى تواند سنگدان مرغ را از چرخه توزيع خارج 
نمايد تا قصابى ها نتوانند به جاى گوشت چرخ كرده به خوراك 

مردم بدبخت بيچاره بدهند؟

935...3120
 دست هايى در يك كاسه

به نظر بنده فرماندار و شوراى شهر و شهردار دستشان توى يك كاسه است، چرا؟ چون وقتى 
فرماندار مى داند كه بيشــتر مردم از حمل و نقل عمومى استفاده مى كنند، براى چه جلسه 
تطبيق را به بهانه تعطيلات برگزار نكرده، شهردارى كرايه ها را بدون توجه به مشكلات مردم 
افزايش بدهد و حالا فرماندار به مردم گفته برويد ديوان عدالت شكايت كنيد، اين يعنى چه؟
915...5965

 چند بار ماليات بدهيم
وزير محترم نيرو اين عناوين روى قبض برق چيست! مبلغ مصرف، اضافه پرداختى اوج بار، 
عوارض، آبونمان، مبلغ بيمه، ماليات بر ارزش افزوده، (براى پرداخت وجه برق بايد ماليات داد، 

ماليات بايد از شركت توانيرگرفت)
936...6282

 اختلال در تلفن هاى همراه
 ســه روزه خط همراه اولم دچار اختلال و درآمدم دچار مشكل 

شده، هيچ كس هم جوابگو نيست!
915...0508

 اختلال در تلفن هاى همراه
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حل جدول شماره قبل

1- قدما به آن چاپارخانه مى گفتند- با 
نمونه گيرى از بزاق دهان و سرم خون 
توان  مى  ناحيه  اين  سلول هاى  در 
بينى  پيش  را  سينه  و  دهان  سرطان 

كرد
2- كشور اروپايى - درخشان- خوراكى 

از سيب زمينى يا سبزى با تخم مرغ
3- بهجت- ميليون در ميليون- نقره

و  گرفتن  خيالى-  زائوترسان   -4
فارسى-  جمع  علامت   - نگهداشتن 

رنگين كمان
مونيخ  شهر  پرافتخار  فوتبال  تيم   -5

آلمان- درنگ كردن- خاندان
آواى  جستن-  بركت  دهم-  يك   -6

شادى
7- نام ها- مجبور- تيراندازى

8- نام پسرانه فرنگى- سركوب شده- 
قتل

9- غزال- حاشاكردن- قرص دردبر
10- مكتوب فرستادنى- از درخت بلوط 

به دست مى آيد- بدبوى پرخاصيت
پايان  قشر-  حرف-  يك  تكرار   -11

چيزى
الماس  از  بعد  كه  زينتى  سنگ   -12
سخت ترين كانى محسوب مى شود- 

تلخ مزه- جبه- آش ساده
روغن  سنگى-  ديگ  سنگريزه-   -13

فروش
14- يار يمنى پيامبر(ص) و از تابعين 
كه موفق به زيارت ايشان نشد- سرباز 
نيروى دريايى- اين هم از درجه داران 

ارتشى است
15- تنها جانورى كه با وجود پرسلولى 
كنترل  عصبى  مركز  به  نياز  و  بودن 

اندام ، مغز ندارد- منفك

فوتبال شهر  تيم  و رخداد-  1- حادثه 
سائوپائولو برزيل

الجثه  عظيم  فيل  ظل-  پرسش-   -2
ماقبل تاريخ

در  تاريخى  شهرى  عجول-  مزه   -3
كرمانشاه- زاج سياه

تلفنى-  ميوه  تلخ-  همچنين-   -4
راز و رمز

ندارد-  نظير  نمايش-  صحنه   -5
ميراندن

و  شكل  اى  استوانه  شيشه   -6
دهان تنگ - نهى كننده- زيرك

 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم
 با ما تماس بگيريد

iranpuzzle@gmail.com

جدول
محمدرضا على زاده
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 افقى

 عمودى

7- قرمزرنگ- برابر پارسى ماكت- رفيق 
اداره

گاو  فقرات  ستون  دوطرف  گوشت   -8
و گوسفند كه براى طبخ كباب مناسب 

است – به مراد دل نرسيده- حكايتگر
9- پرچم هاست و جمع رايت- عصر و 

روزگار- نفاق
10- امر از شنيدن- آمدن- نامى دخترانه 

و سياره اى در منظومه شمسى
11- مشهور- چندين ماده- عدد ماه

12- نفوذ اينترنتى- آزاد و رها- شخص- 
شتركش عرب

13- شهرى در فرانسه-كسى كه سرمايه 
حشره   - داده  ازدست  را  خود  مال  و 

دشمن عقرب
سند  خسروپرويز-  عصر  آهنگساز   -14

نوشته شده- ديوار قلعه
كشورى  قيامت-  روز  هاى  نام  از   -15

آفريقايى به مركزيت «كيگالى» 

قدس آخرين وضعيت بزرگترين مجموعه تفريحى مشهد را بررسى كرد

كوهستان پارك شادى در چرخ و فلك بلاتكليفى
مهناز خجسته نيا سرنوشت «كوهستان 
پارك شادى» در حالى در واپسين روزهاى 
سال گذشته دوباره با انتشار مزايده فروش 
آن رقم خورد كه امســال هفتمين ســال 

تعطيلى آن را شاهد هستيم!
به گزارش خبرنگار ما اواخر سال گذشته بار 
ديگر نام «كوهســتان پارك شادى مشهد» 
در نودميــن مزايده املاك مازاد سيســتم 
بانكى كشور، در فهرست فروش املاك مازاد 
بر نياز بانك دى قرار گرفت و صحبت هايى 
درباره احيا و راه اندازى دوباره يا خطر تغيير 

كاربرى اين مجموعه تفريحى مطرح شد. 
موضوعى كه اگرچه رئيس شوراى اسلامى 
شــهر مشــهد بر تغيير نيافتن كاربرى آن 
تأكيد مى كند، اما كارگزار اســتانى فروش 
اموال مازاد بانك ها، نظارت بر آن را وظيفه 

دستگاه هاى نظارتى مى داند.
در ايــن هياهوى پرتنش كوهســتان پارك 
شــادى قطعاً آنچه مى تواند شادى را دوباره 
به اين مجموعــه برگرداند سرنوشــت آن 
خواهد بود، سرنوشــتى كه مى تواند پايانى 
بر شش ســال تعطيلى (از سال 91 تا 96) 
آن باشــد و بار ديگر به چرخه تفريحى اين 

كلانشهر باز گردد.

بلاتكليفى ادامه دار
گزارشــگر ما براى واكاوى آخرين وضعيت 
«كوهســتان پارك شــادى» ســراغ رئيس 
كميســيون اقتصــادى، ســرمايه گذارى و 
مشاركت هاى شــوراى اسلامى شهر مشهد 

مى رود.
نــوروزى در همــان ابتــداى گفت وگــو با 
گزارشگر ما، آب پاكى روى دست او مى ريزد 
و مى گويــد: تا جايى كه من مطلع هســتم 
برخلاف همــه پيگيرى ها هنوز هيچ اتفاقى 

نيفتاده است.
او بــا بيــان اينكه مالك كوهســتان پارك 
شادى دوباره سال گذشته آگهى فروش اين 
مجموعه را زد، مى افزايد: اين در حالى است 
كه موضع شهردارى و شوراى اسلامى شهر 
مشهد اين اســت كه زمين براى ايجاد يك 
مجموعه تفريحى واگذار شده تا بتواند براى 
گــذران اوقات فراغت شــهروندان و زائران 

نقش بسزايى داشته باشد.
وى با اشاره به مخالفت شهردارى و شوراى 

با  مشــهد  شهر  اســلامى 
كاربرى  تغييــر  هرگونــه 
اين مراكــز اظهار مى دارد: 
تعطيلى  پروســه  در  آنچه 
تاكنون  پارك  كوهســتان 
شــده  واقع  غفلت  مــورد 
بازدهى خيلى خوب آن به 
جهت سرمايه گذارى است.
بــه گفتــه وى مجموعــه 
كوهســتان پارك شــادى 
با توجه به دسترســى هاى 
دارد  كــه  العــاده اى  فوق 
مى تواند از توجيه اقتصادى 
خوبى هم برخوردار شــود، 

البته به شرط اينكه كار قوى اى انجام شود.

 قيمت غيرواقعى
اين عضو شــوراى اسلامى شــهر مشهد با 
انتقــاد از قيمت هايى كه بــراى فروش اين 
مجموعه در مزايده گذاشــته شده مى گويد: 
متأســفانه قيمتى كه زده شــده كاملا غير 
واقعى اســت به طورى كــه حداقل بين دو 
تا ســه برابر قيمت زمينى است كه با همان 

شرايط است.
به گفته وى فروش كوهستان پارك شادى 

غير  قيمــت  با  در حالــى 
واقعى كليد خورده كه اصلاً 
توجهى بــه قيمت گذارى 
زمين براســاس شــرايط و 

الزامات آن نشده است. 
در  مى دهــد:  ادامــه  وى 
ايــن آگهى رســمى زمين 
بــه عنــوان اموال مــازاد 
بانك دى مى باشــد كه هر 
مى تواند  گذارى  ســرمايه 
ولــى  كنــد،  خريــدارى 
هركســى خريــدارى كرد 
بايد بدانــد روى اين زمين 
الزاماتــى وجــود دارد كه 
اصلى تريــن الزام آن هم عدم تغيير كاربرى 

مجموعه است. 
رئيس كميسيون اقتصادى، سرمايه گذارى 
و مشاركت هاى شوراى اسلامى شهر مشهد 
با اشــاره به نقش شــهردار فعلى مشهد به 
عنــوان معــاون عمرانى وقت اســتاندارى 
خراســان رضوى در واگذارى اين مجموعه 
بــه بانــك دى مى گويــد: آن زمــان هم 
مجموعه كوهســتان پارك شادى با همين 
هدف واگذار شــد، لذا اگــر مالكيت جديد 
بخواهد تغيير كاربرى بدهد اول بايد حقوق 

شهردارى را پرداخت كند در عين حال كه 
شهردارى اصلاً با اين تغيير كاربرى موافقت 

ندارد.
نوروزى در پاســخ به اين پرســش كه چرا 
بانــك دى به رغم قبــول مجموعه فعاليت 
اين مجموعه را ادامــه نمى دهد، مى افزايد: 
متأسفانه اشــكال اصلى اين امر به شركت 
شــاهد برمى گردد كه ايــن مجموعه را به 
عنوان آورده در اموال بانك دى محاســبه 

كرده است.
به گفته وى اين در حالى است كه كار بانك 
دى اين نيســت و بايد بانكــدارى كند! نه 

كارى كاملاً غير مرتبط انجام دهد.
وى در پايــان اتمــام حجــت مى كند: در 
نهايت نظر ما اين اســت كــه ما با مالكيت 
«كوهستان پارك شادى» كارى نداريم ولى 
كاربرى زمين تعريف و هدف گذارى شــده 

است.

فروش كوهستان پارك 
شادى در حالى با 

قيمت غير واقعى كليد 
خورده كه اصلاً توجهى 

به قيمت گذارى زمين 
براساس شرايط و 

الزامات آن نشده است
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 استدلال عجيب مديران مشهدى براى پول گرفتن
 استفاده از يارانه دولتى حمل ونقل به 

شرط داشتن «من كارت»
على محمدزاده: از ابتداى ارديبهشــت ماه جارى شهروندانى 
كه از ناوگان اتوبوسرانى مشهد استفاده مى كنند در صورتى كه 
من كارت نداشته باشند يا شارژ كافى نداشته باشند بايد 1000 

تومان پرداخت كنند.
هر چند اين اقدام با تصويب شــورا و تأييد مراجع بالادســتى 
در فرماندارى اجرايى شــده، اما همچنان مورد انتقاد شــديد 
شهروندان است فرماندار مشهد در مصاحبه خود با خبرنگارما 
كه روز گذشــته منتشر شد، اظهار داشــته كه اين مصوبه در 
ايام نوروز به فرماندارى ارســال شــده و به دليل ايام تعطيلى و 
به نوعى فشــردگى كارها، جلسه هيئت تطبيق مصوبات شورا 
در فرماندارى تشكيل نشده و براساس قانون اگر تا 2هفته پس 
از وصول مصوبات شــورا به فرماندارى اعتراضى نسبت به آن از 
ســوى هيئت تطبيق به شورا ارسال نشود مصوبه خود به خود 

تأييد شده محسوب مى شود.
نوروزيان گفته اســت بر همين اساس اين مصوبه اجرايى شده 
و شــهروندان از طريق شكايت به ديوان عدالت ادارى مى توانند 

نسبت به ابطال اين مصوبه اقدام كنند.
حــال در ادامه به چند نكته اشــاره مى كنيم و نتيجه گيرى را 
به خوانندگان محترم مى سپاريم و البته اميدواريم دستگاه هاى 

نظارتى هم اندكى به اين مسئله ورود پيدا كنند.
نكته اول اينكه اگر ســابقه اين مصوبه را بررســى كنيم به دى 
ماه ســال گذشته مى رسد تا آن زمان مسافرانى كه به هر دليل 
از من كارت اســتفاده نمى كردند بايد به جاى مبلغ مصوب در 
اتوبوس هاى بخــش خصوصى و دولتى كه 350 يا 400 تومان 
بود500 تومان پرداخت مى كردند، اما در دى ماه براى نخستين 
بار موضوع دريافت 1000 تومان ازاين دسته از مسافران مطرح 

شد و مصوبه آن به فرماندارى ارسال شد.
هيئت تطبيق با مصوبه مورد نظر مخالفت كرد وآن را به شورا 
برگرداند، اما اعضاى شوراى شهر با استدلال اينكه هيئت تطبيق 
برداشت اشتباهى از مصوبه داشته وآن را افزايش بهاى خدمات 
تلقى كرده با تأكيد مجدد بر قانونى بودن مصوبه، خود آن را به 

فرماندارى ارسال كردند.
پــس از وصول اين مصوبه هيئت تطبيق مجدد با آن مخالفت 
كرد و براســاس قانون مقرر شد مسئله در شوراى حل اختلاف 
تخصصى كه اختلافات شــوراها و فرماندارى ها را رســيدگى 

مى كند، مطرح شود.
فرماندار مشهد دريازدهم بهمن ماه سال گذشته در مصاحبه اى با 
روزنامه شهرآرا مى گويد: مصوبه شوراى اسلامى شهر براى تعيين 

تكليف به شوراى حل اختلاف فرستاده شده است.
محمدرحيم نوروزيان مى افزايد: مصوبه شــوراى اسلامى شهر 
درباره تعيين بهاى نقدى خدمات يا جريمه محسوب مى شود و 
يا افزايش نرخ است. اگر فرض را بر افزايش نرخ بگذاريم، بر اساس 
دســتورعمل وزارت كشــور بايد ميزان افزايش بها متناسب با 
نرخ تورم باشد.وى تصريح كرد: اگر مصوبه شورا رويكرد تعيين 
جريمه داشته باشد، شوراى اسلامى شهر چنين اختيارى ندارد و 

نمى تواند جريمه وضع كند.
اما با تمام اين اوصاف وبى آنكه مشــخص شــود آيا موضوع در 
شوراى حل اختلاف به تأييد رسيده يا در همان كميته تطبيق 
مصوبات شورا در فرماندارى تأييد نهايى را گرفته به اجرا درآمده 
اســت و فرماندار مشهد در مصاحبه اخير خود با روزنامه قدس 
نه تنها اشاره اى به شــوراى حل اختلاف نمى كند كه تشكيل 
نشدن جلسه كميته تطبيق و اتمام مهلت دو هفته اى اعتراض 

به مصوبات مى داند.
بنابرايــن حتى اگر بپذيريم كه همين ادعا صحيح باشــد تنها 
مى توان گفت عذر بدتر از گناه اســت كه يك وظيفه قانونى به 
دليل فشــردگى كارها يا ايام تعطيل نوروز فراموش شود البته 
ناگفته نماند كه تعطيلات نوروزى ادارات دولتى پنج روز است 
حال آنكه اين مصوبه دو هفته در اختيار دوستان هيئت تطبيق 
بوده و حتى قانون در خصوص مواجه شــدن مهلت هاى قانونى 
هــم راه حل ارائه داده؛ به طور مثــال اگر روز موعود يك اقدام 
با تعطيلى مواجه شود روز بعد از آن مى توان اقدام مورد نظر را 

انجام داد و بهانه انقضاى مهلت را نمى توان مطرح كرد.
اما نكته قابل تأمل ديگر اينكه اساســاً اين اقدام شــوراى شهر 
از همان آغاز ماجرا در ســال هاى قبــل به نوعى وضع جريمه 
محسوب مى شود، چرا كه هيچ استدلال قانونى وجود ندارد كه 
شهروندان براى استفاده از يارانه دولت براى بخش حمل ونقل 

الزاماً بايد من كارت داشته باشند.
به بيان ساده تر اينكه شوراى شهر مشهد شرطى به نام من كارت 
گذاشته تا شهروندان با عمل به آن شرط بتوانند از يارانه دولت 
بهره مند شوند و هيچ جاى قوانين در هيچ حوزه اى شرطى براى 
استفاده شــهروندان از يارانه هاى عمومى وجود ندارد و اگر هم 
شروطى باشد جنبه سراسرى دارد و در تمام نقاط كشور قابليت 

اجرا دارد، نه آنكه در يك شهر خاص اجرا شود.
آنچه مسلم است درآمد زايى تنها استدلال چنين مصوبه اى بوده 
و هست و به نظر مى رسد دستگاه هاى نظارتى چون بازرسى كل 
كشور به منظور حفظ حقوق عمومى بتوانند در چنين موضوعى 
ورود پيدا كنند و از اجحاف بيش از پيش در حق مردم جلوگيرى 

نمايند.
نكته ديگر كه جاى تأمل بيشترى دارد اينكه اگر بپذيريم اقدام 
صورت گرفته در فرضى محال غير قانونى نباشــد واتوبوسرانى 
بهاى تمام شده خدمات را از مسافر فاقد من كارت مى گيرد اين 
پرسش مطرح است كه در زمان ارائه آمار به دولت براى دريافت 
سرانه جابه جايى ها بر اساس تراكنش ها آيا اين دسته از مسافران 

ديگر مشمول يارانه دولتى نيستند.
 توضيح اين نكته لازم اســت كه بر اساس قانون از قيمت تمام 
شــده خدمات در بخش حمل ونقل عمومى سهم شهروندان، 
دولت و شــهردارى ها به صورت مساوى و هريك مسئول يك 

سوم قيمت نهايى مى باشند. 
بر همين اســاس و به گفته مديران اين حوزه قيمت نهايى هر 
سفر درون شــهرى با اتوبوس در مشهد 1200تومان يا اندكى 
بيشــتر است كه يك سوم آن از شــهروندان دريافت مى شود؛ 
بنابراين اگر شهروندى با اين مصوبه جديد 1000 تومان پرداخت 
نمايد در واقع سهم دولت يا شهردارى را نيز پرداخت كرده كه 
بى ترديد شهردارى مشهد آن را به حساب دولت نخواهد گذاشت 
و براساس تراكنش هاى ثبت شده يارانه تقاضاى يارانه مى كند 
هرچند در ســال هاى اخير دريافت قابل توجهى نداشته، اما در 

حال محاسبه مى شود.
دليل اين ادعا نيز اين اســت كه راننــدگان اتوبوس به محض 
دريافت پول از مســافر فاقد كارت بلافاصله از طريق كارتى كه 
در اختيار دارند كرايه مسافر را به صورت الكترونيكى پرداخت 
مى كنند و يك تراكنش ثبت مى شــود واينكه وجوهات اضافه 
دريافتى در محاسبات نهايى در كدام بخش تراز مالى مى نشيند 

جاى تأمل است.

 توفان برق 8 روستاى اسفراين را 
قطع كرد

بجنورد-خبرنگارقدس: مسئول بهره بردارى شركت برق 
اسفراين گفت: توفان دوشنبه شب گذشته، موجب قطع برق 

ساكنان هشت روستاى شرق اين شهرستان شد.
على افتخارى اظهار كرد: وزش باد شديد در بخش بام و صفى 
آباد بوده كه موجب اختلال در رفت و آمد خودروها در برخى 
راه هاى روستايى هم شد. روستاهاى اسفيد، نوده، خرق، فتح 
آباد و آق قلعه در بخش بام و صفى آباد از جمله روســتاهاى 

درگير قطعى برق بودند كه تا پاسى از شب ادامه داشت.

 بى احتياطى راننده تراكتور 
جان كودك 2 ساله را گرفت

بجنــورد- خبرنگارقدس: فرمانده انتظامى شهرســتان 
شــيروان گفت: بى احتياطى و نداشــتن توجه كافى راننده 
تراكتور در يكى از روستاهاى اين شهرستان باعث فوت كودك 
دو ساله شد. سرهنگ مسعود وحيدى با اعلام اين خبر افزود: 
اين حادثه در روستايى از توابع شهرستان شيروان اتفاق افتاد 

كه متأسفانه كودك به علت جراحات وارده در دم فوت كرد.

 برخورد ايسوزو با كشنده بارى 
يك كشته به جا گذاشت

بجنورد- خبرنگارقدس: رئيس پليس راه خراسان شمالى از 
كشته و زخمى شدن دو نفر در اثر برخورد يك دستگاه خودروى 
بارى ايسوزو با كاميون كشنده در محور بيدك به بجنورد خبر 
داد. سرهنگ عليرضا حسين زاده گفت: در بازديد كارشناسان 
علت اين برخورد بى توجهى به جلــو از طرف راننده خودروى 
ايســوزو در اثر خستگى و خواب آلودگى اعلام شده است. اين 
مقام انتظامى اظهار داشــت: متأسفانه در اين حادثه سرنشين 
خودروى ايسوزو در اثر شدت جراحات وارده در دم فوت و راننده 

اين خودرو هم مجروح كه به مركز درمانى انتقال داده شد.

 تصادف اتوبوس ها در مشهد
 7 مصدوم به جا گذاشت

قدس: مســئول روابط عمومى ســازمان اتوبوسرانى مشهد 
ازمصدوميت 7 نفر در حادثه برخورد دو دســتگاه اتوبوس در 
اين شهرخبر داد. اتحادى گفت:اين حادثه در اثر ترمز ناگهانى 
خودروى ســوارى و عدم رعايت فاصله قانونى اتوبوســرانان 

ظهرامروز( روز گذشته) اتفاق افتاد.
وى با بيان اينكه اتوبوسهاى ياد شده متعلق به بخش خصوصى 
سازمان اتوبوسرانى مشهد است افزود:در اين حادثه كه 7 نفر از 
مسافران دچار مصدوميت شده بودند پس از مراجعه اورژانس 
5 نفر از مصدومين بصورت ســرپايى مداوا و ترخيص شدند 

و 2 نفر در حال حاضر بسترى موقت هستند.

 برنده مزايده اموال «آساك دوچرخ» 
وكيل مديرعامل بود!

هادى زهرايى: روزنامه قدس طى ماه گذشــته خبر مزايده 
اموال كارخانه آســاك دوچرخ قوچان را كه قرار بود در تاريخ 
27 فروردين ماه برگزار شود، به چاپ رساند و خبرنگار ما براى 
پيگيرى اين موضوع با يكى از كارگران اين واحد صنعتى كه 

پيگير دريافت مطالباتشان هستند، گفت و گويى را انجام داد.
اين كارگر آساك دوچرخ كه تمايلى به ذكر نام خود نداشت 
در گفت و گو با خبرنگارما گفت: با پيگيرى هاى دستگاه قضا، 
مزايده اموال آساك دوچرخ به مبلغ بيش از 50 ميليارد ريال 

در تاريخ 27 فروردين ماه امسال برگزار شد.
وى افزود: در اين مزايده خريداران بسيارى حضور داشتند و 
بالاخره وكيل مديرعامل اين واحد صنعتى نســبت به خريد 
ماشــين آلات به مبلغ بيش از 750 ميليارد ريال اقدام كرد 
و براساس قانون بايد 10 درصد مبلغ مزايده توسط اشخاص 
حقوقى يا حقيقى برنده به حساب دادگسترى واريز و الباقى 
آن بايد ظرف حداقل يك ماه پرداخت شــود و اگر اين اقدام 

صورت نگيرد، مزايده برگزار شده، باطل خواهد شد.
اين كارگر آساك دوچرخ در خصوص پرداخت 10 درصد مزايده 
برنده شده گفت: نه تنها 10 درصد مزايده پرداخت شده، بلكه 
تاكنون مديرعامل اين واحد صنعتى نسبت به واريز 5 ميليارد 
ريال به حساب دادگسترى شهرستان قوچان اقدام كرده است 
و طى دو هفته باقى مانده از زمان يك ماهه، الباقى مبلغ مزايده 
بايد واريز شود. وى يادآور شد: قرار است مزايده حضورى مرحله 
دوم اموال آساك دوچرخ شامل 244 قلم كالا به ارزش بيش از 
44 ميليارد ريال در تاريخ 24 ارديبهشت ماه ساعت 10 صبح 

در محل دادگسترى شهرستان قوچان برگزار شود.
اين كارگر آساك دوچرخ افزود: بعد از مشخص شدن برگزارى 
مزايده اول، شاهد تماس هايى توسط افراد مختلفى بوديم كه 
خواستار خريد اين اموال بودند و پس از پيگيرى ما مشخص 
شــد كه مديرعامل اقدام به دلال بازى براى فروش اموال اين 
كارخانه كرده اســت و اين مديرعامل كه تمام جان مايه اين 
كارخانه را از سال 83 تا 93 كشيده است و كارگرانى كه سه 
سال بدون هيچ حقوقى در اين واحد صنعتى حضور داشتند 
تا شايد اين كارخانه دوباره راه اندازى شود، هيچ اقدامى براى 
پرداخت مطالبات ما نكرده اســت و اين فرد تمايلى براى راه 
اندازى اين واحد ندارد و اين مديرعامل كه توانايى مالى دارد، 
نمى خواهــد كه اين كارخانــه را راه اندازى كند، چون توليد 
كننده نيست و به قول يكى از مسئولان اين مدير تاجر تجارت 
است. و گواهى اين ادعا بدهى بيش از 600 ميليارد ريالى اين 

واحد صنعتى به بانك ها و برخى از مؤسسات است.
اما يك سؤال مهم و بى جواب؛ مديرعامل اين واحد توليدى 
صنعتى كه مى تواند ظــرف چند روز 5 ميليارد ريال را تهيه 
كند، آيا توانى مالى براى پرداخت مطالبات كارگران را ندارد؟ 
روزنامه قدس پيگير آخرين اخبار اين واحد توليدى صنعتى 

خواهد بود.
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هنگامه طاهرى: گرمابه هاى مشهد مثل قديم ها ديگر به 
شكل عمومى و نمره در همه كوچه پسكوچه هاى اين شهر 
خودنمايى نمى كند. قديم ها در هر محله يكى دو تا و شايد 

هم بيشتر بود.
بزرگ ترها مى گويند در هر كوى و برزنى لنگ هاى آويزان 
بــر ديواره هاى كوچه نشــان از گرمابه هايى داشــت كه 
روزهاى تعطيل پر از مشــترى بود. حمام هاى عمومى به 
دليل قيمت پايين تر مشترى بيشترى داشتند و نمره ها كه 
خصوصى   محسوب مى شدند، قيمت شان بالا تر بود و البته 

مشترى شان كمتر.
اما حالا بايد خيلى بگردى تا پشــت يكى از شيشــه هاى 
خيابان ها نام «گرمابه» را ببينى. اغلب گرمابه هاى مشــهد 
مدت هاست كه خالى،تخريب و يا به حال خود رها شده اند.

 گرمابه هايى غريبه با 118
118 شــماره اتحاديه گرمابه داران را ندارد و داود شاكرى 
پور كه 27 سال است مدير يكى از گرمابه هاى مشهد است 
در اين خصوص مى گويد: چهار - پنج تا گرمابه كه ديگر 

اتحاديه نمى خواهد!
او ادامه مى دهد: سال هاى گذشــته، حدود 60 حمام در 
مشهد داشــتيم، اما حالا از همه آن ها همين چند حمام 
انگشــت شمارباقى مانده اســت كه آن هم در روز، هفت 
تا هشت نفر مشــترى دارد. او مى گويد: كه دخل و خرج 
نمى خواند و قيمت دريافتى ازهر مشترى را 10 هزار تومان 
در يك ساعت عنوان مى كند، اما از قبض آب و گاز بيش از 

يك ميليون تومان در ماه مى گويد كه تمامش ضرر است.
شاكرى پور عنوان مى كند: اگر شهردارى مى گذاشت تغيير 
كاربرى بدهيم، حتماً اين كار را مى كرديم، اما اجازه تغيير 
كاربرى نمى دهند وگرنه اين تعداد مشترى كه ارزش نگه 

داشتن گرمابه را ندارد. 
او يادآور مى شود: اگر مردم ليف و كيسه و صابون و... لازم 
داشته باشند هم مى دهيم، اما نمى آيند. حالا همه در خانه 
هايشــان حمام دارند. زوار هــم به مهمانپذيرها و هتل ها 

مى روند كه باز هم آنجا حمام هست.
اين طــور كه او مى گويد، واقعاً توجيهــى براى حمام در 
كوچه هاى شــهر وجود ندارد، اما صادر نشدن اجازه براى 
تغييركاربرى حمام ها باعث شده آن ها در همين شغل درجا 
بزنند. شــاگرد يكى از گرمابه هاى اطراف حرم هم از دادن 
شماره صاحب حمام طفره مى رود، اما مى گويد:در روز 10 

تا 20 نفر به حمام شان مراجعه مى كنند. 
اين حمام نســبت به آن حمام ديگر كه سمت غرب شهر 
است به علت منطقه زائرنشين از اوضاع بهترى برخوردار 
است، اما شاگرد همين حمام هم مى گويد هزينه هاى آب و 

گاز بالاتر از مبالغ دريافتى از مردم در ماه است.
سيد على اكبر سلطانى مى افزايد: 12 حمام نمره داريم و 
يك حمام عمومى با 40 نفر ظرفيت كه روزى 10 الى 20 

نفر مراجعه مى كنند.
او هزينه حمام نمره را نفرى 10 هزار تومان و هزينه حمام 
عمومى را 8 هزار تومان عنوان مى كند. با اين حال به گفته 
او با اينكه قبوض، دســت صاحب حمام مى رسد، احتمالاً 

هزينه ها با درآمد برابرى ندارد.

 تغيير كاربرى گرمابه ها
با توجه به اينكه گرمابه ها تخريب شده اند و ديگر سود آور 
نيستند، تغيير كاربرى آن ها مد نظر متوليان آن است، اما 
اكثر قريب به اتفاق شــان مى گويند كه شهردارى اجازه 
تغيير كاربــرى نمى دهد. اين در حالى اســت كه معاون 
معمارى و شهرسازى شهردارى مشهد مى گويد: براى تغيير 

كاربرى گرمابه ها مشكلى نداريم.
مهندس محمد رضا حسين نژاد بيان مى كند: منتهى اين 

تغيير بايد متناسب با طرح جامع و تفصيلى شهر باشد.
وى اضافــه مى كند: گرمابه ها يا بايد مطابق آنچه در طرح 
مشخص شــده تغيير كابرى بدهند يا بايد تغيير كاربرى 

آن ها مرتبط باشد با آنچه در طرح آمده است.
معاون معمارى و شهرسازى شهر دارى مشهد علاوه بر اين 
در خصوص فروش گرمابه ها به شهردارى عنوان مى كند: 
شهردارى قصد خريد ندارد، اما تغيير كاربرى اين بناهاى 

رو به تخريب مطابق با طرح بلامانع است.

او تصريح مى كند: چنانچه كســى بــراى تغيير كاربرى 
گرمابه اش با پاســخ منفى شــهردارى منطقــه رو به رو 
مى شود، مى تواند براى رفع اين مشكل به معاونت معمارى 

و شهرسازى شهردارى مركزى مراجعه كند. 

 تاريخچه حمام هاى مشهد
كارشناس اسناد آســتان قدس رضوى و محقق تاريخى 
كه در خصوص «كاركرد گرمابه هاى وقفى مشــهد ازدوره 
صفويه تا قاجاريه» تحقيق كرده اســت، مى گويد: برخى 
از گرمابه هاى وقفى مشــهد از جمله گرمابه آغچه تا سال 
1354 مورد بهره بردارى قرار داشتند، اما در طرح توسعه 

حريم رضوى تخريب يا تغيير كاربرى داده اند.
آمنه موسوى بيان مى دارد: سابقه تاريخى گرمابه آغچه و 
دروازه كه موقوفه آستان قدس رضوى محسوب مى شوند 

به دوره صفويه بر مى گردد.
موقعيت جغرافيايى گرمابه آغچه در بازار ســنگ تراشان 

سابق و گرمابه دروازه در دروازه عيدگاه بود.
بــه گفته او در دوره هاى مختلــف، اين گرمابه ها از طرف 
صاحب حمام يا متولى حمام به حمامى اجاره داده مى شد 
و قرارداد اجاره با در نظر قرار دادن شــرايط در اجاره نامه 
نوشــته مى شــد. يكى اينكه مشخص مى شــد پرداخت 
اجاره بها از طرف مستأجر گرمابه ها به صورت روزانه،ماهانه 
يا ساليانه باشد. از شرايط ديگر آن تعطيلى گرمابه به جهت 

تعمير و تعطيلى ايام عاشورا و نيز خريد وسايل بود. 
موســوى بيان مى كند: از طرفى ديگر با آمدن درباريان از 
پايتخت به مشهد، گرمابه آغچه قرق شاهى مى شد يعنى 

در اختيار درباريان و خانواده آن ها قرار مى گرفت.
او خاطر نشــان مى كند: اطلاعــات در زمينه گرمابه هاى 
مشــهد اندك اســت، اما از همان اطلاعات اندكى كه از 
اسناد به دست آمده، مى توان به ساختمان گرمابه و سبك 
معمارى آن پى برد. در اســناد مربوط به تعميرات اماكن 
مختلف به تعمير قســمت هاى مختلف گرمابه از جمله 
ســربينه(رخت كن)، خزينه، گرم خانه، گنبد، تون(آتش 
دان) شــاه نشين،نقاشى ديوار سر در حمام، هشتى ميان 

در اشاره شده است.
وى خاطرنشان مى كند: در دوره پهلوى اول به دليل رواج 
بيمارى هاى زياد از جمله بيمارى هاى پوســتى و كچلى 
گرمابه آغچه نيز مانند ســاير گرمابه هاى مشهد از حالت 

داشتن خزينه خارج و تبديل به دوش شد.

گزارش قدس از شغلى فراموش شده در مشهد

گرمابه هايى كه در بخار گم شد

تا 20 نفر به حمام شان مراجعه مى كنند. 

رئيس اتحاديه طلا، جواهر و نقره مشهد به قدس خبر داد

موافقت اوليه براى حذف ماليات بر ارزش افزوده از اصل طلا
نقره  اتحاديــه طلا،جواهر و  قدس رئيس 
مشهد با اشاره به اينكه اجرايى شدن 9 درصد 
ماليات بر ارزش افزوده، ضربه مهلكى به صنعت 
طلا و جواهر وارد كرد،اظهار داشــت: ماليات 
بر ارزش افزوده ضمــن اينكه ضربه جدى به 
كارگاه هــاى توليدى طلا و جواهر زد، در كنار 
آن منافع مصرف كننده نيز در نظر گرفته نشد.
باقر معبودى نژاد به قدس گفت: بايد توجه داشت 
طلا كالاى مصرفى نيست.براى هر كالاى مصرفى 
زمان و موعد مصرف مشــخص شده اى تعريف 
شده است، در حالى كه طلا از 7000 سال پيش 
تاكنون ارزش خود را حفظ كرده است، بنابراين 

كالاى سرمايه اى محسوب مى شود.
وى با اشــاره به ماده 3 قانون ماليات بر ارزش 
افزوده، مصوبه مجلس تصريح كرد:در اين ماده 
قانونى آمده اســت، ارزش افزوده در اين قانون 
تفاوت بين ارزش كالاها و خدمات عرضه شده 
با ارزش كالاها و خدمات خريدارى يا تحصيل 

شده در يك دوره معين است.
وى ادامه داد:برخلاف نص صريح قانون، دارايى 
تمام طلا فروشى ها را موظف كرده است ماليات 
بر ارزش افزوده را از كل فروش از مصرف كننده 
دريافت و سپس به اداره ماليات آن را بپردازند.
وى يادآورشــد: ماليات بر ارزش افزوده را طلا 
فروشــى ها بايد از مردم دريافــت و به دولت 
بپردازند.درواقع واحدهــاى فروش طلا فقط 
واسطه هســتند كه اگر اين ماليات را دريافت 
نكنند، جريمه هم مى شوند؛ با اين حال هشت 
سال است مقاومت مى كنند كه قانون اشكال 

دارد و بايد اصلاح شود.

موافقت اوليه
 وى با اشاره به جلســات متعدد برگزار شده 
با مسئولان ذى ربط براى اصلاح اين مشكل، 
گفت: سرانجام اين تلاش ها مثمرثمر واقع شد، 
به طورى كه در جلســه اى كه اواخر فروردين 
ســال جارى در مشــهد با حضور اعضايى از 
كميسيون اقتصادى مجلس، مركز پژوهش ها، 
اتاق اصناف و اتاق بازرگانى ايران برگزار شد، 
تأييد و مصوب شد كه ماليات بر ارزش افزوده 
از اصل طلا حذف و فقط از اجرت و ســود، 9 

درصد ماليات بر ارزش افزوده دريافت گردد.

 كاهش قابل محسوس براى مصرف كننده
معبودى نژاد اذعان داشت: اگر اين مصوبه در 
صحن علنى مجلس تأييد و به تصويب نهايى 
برسد، در عمل ســبب خواهد شد مردم رقم 
اندكى را به عنوان ماليات بر ارزش افزوده در 
خريد طلا بپردازند؛ به عنوان مثال اگر تا پيش 
از اين براى خريد10 ميليون تومان طلا بايد 
900 هزار تومان به عنــوان ماليات بر ارزش 
افزوده پرداخت مى كردنــد، حالا اين ماليات 
از ســود و اجرت معادل 1/5 درصد است كه 
مى شــود 150 هزار تومان، بنابراين خيلى به 

نفع مصرف كننده است.
 ورشكستگى طلا فروشى هاى قدر

وى در اين باره كه تعدادى از طلا فروشى ها 

با وجــود دريافت 9 درصد 
ماليات بــر ارزش افزوده از 
مصــرف كننده، امــا آن را 
بــه اداره ماليــات پرداخت 
نمى كننــد، گفت: تا حدى 
اين مســئله را قبول داريم، 
داشــت  توجه  بايــد  امــا 
ايــن مــوارد و اتفاق ها در 
اســت،  داده  رخ  گذشــته 
بايد توجه داشــت بيشــتر 
واحدها بخصوص واحدهاى 
قــوى و مــورد اعتماد كه 
ســال ها با ســرمايه خوب 
در بازار طــلا كار و ماليات 
پرداخــت مى كردند، دچار 

ورشكستگى و تعطيل شده اند.
وى اضافه كرد: در مقابــل عده اى جديد وارد 
كار شــده اند كه نه تنها بــراى دولت از باب 
پرداخت ماليات هيچ درآمدى ندارند، بلكه به 
نوعى معضل هم محسوب مى شوند. اين افراد 
يك رقابت ناســالم در بازار دارند و براى مدت 
6 ماه و يا يك سال بدون پرداخت ماليات كار 
مى كنند و ضمن اينكه احتمال دارد ماليات بر 
ارزش افزوده را نيــز از مردم دريافت اما آن را 
بــه اداره ماليات پرداخت نكنند و تا زمانى كه 
شناسايى و وادار به دريافت پروانه شوند، كسب 
و كار را تعطيل كردنــد. وى در بخش ديگر 
خاطرنشــان كرد: از زمان ماليات بر ارزش 
افزوده، صادرات طلا صفر شــده اســت، در 
حالــى كه صنعت طلا بومى ايران اســت و 

تا پيش از سال 90 صادرات انجام مى شد.

 معافيت شمش طلا از 9 درصد ماليات 
برارزش افزوده 

وى با اشــاره به اشتغال زايى و ارز آورى بالاى 
صنعت طــلا افزود:يكى ديگر از پيگيرى هايى 
كه به نتيجه رسيده است، معاف شدن شمش 
طلا از پرداخت 9 درصد ماليات بر ارزش افزوده 
است كه در جلسه اخير برگزار شده در مشهد 
حاصل شده است. وى در ادامه به كد رهگيرى 
در مصنوعات طلا اشاره كرد و گفت: مطابق اين 
كد كه براى مشهد «كا» است، كارگاه هايى كه 

در مشهد به توليد مصنوعات 
طلا مشغول هستند، بايد اين 
كد را بر روى تمامى كارهاى 
ساخته شده حك كنند. اگر 
مشكلى از جمله پايين بودن 
عيار وجود داشــته باشــد، 
موضوع قابل پيگيرى و رصد 

است.
وى ادامه داد: از زمانى كه كد 
رهگيرى اجرايى شده است، 
تقلب طلا در مشهد به صفر 

رسيده است.

 تبعات خريد طلا در 
فضاى مجازى براى مردم

معــاون اتحاديه طلا و جواهر و نقره مشــهد 
اظهار داشــت:طلا از جمله صنايعى است كه 
اشتغال زايى و ارز آورى قابل توجهى به همراه 
دارد؛ بنابراين با توجه به ارزش افزوده بالاى اين 
صنعت، اصــلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده 
و تصويب توافق حاصل شــده اخير در صحن 
علنى مجلس، مورد درخواســت و پافشــارى 

فعالان اين صنف است.
وفادار در ادامه به بخشى از معضلات اين صنف 
اشــاره كرد و گفت: فضاى مجــازى در همه 
صنوف از جايگاه ويژه اى برخوردار اســت، اما 
متأسفانه به دليل ناآگاهى عده اى از مردم و نيز 
ضعف قانون يك سرى اتفاق هايى رخ مى دهد، 

كه خارج از كنترل اتحاديه است.
وى گفت: مردم بايد بدانند در فضاى مجازى 
احتمال عرضه طلاى ســرقتى وجود دارد؛ با 
اين توضيح كه واحدهاى طلا فروشــى طلاى 
سرقتى و بدون فاكتور را خريدارى نمى كنند، 
بنابراين فضــاى مجازى فرصتى اســت كه 
احتمال فــروش اين طلاهــا را فراهم كرده 
اســت. دوم اينكه كارگاه هاى زيرزمينى براى 
كارها و طلاهاى غير استاندارد و با عيار پايين 
ساخته شــده خود، از اين فضا براى عرضه و 
فروش استفاده مى كنند، اين در حالى است كه 
هيچ گونه نظارتى برآن وجود ندارد. وى ادامه 
داد: ازسوى ديگر فضاى مجازى بسترى شده 
است براى فروش طلاهاى قاچاق خارجى در 

حالى كه فروش آن در مغازه ها ممنوع است و 
موضوع با اهميت تر فرار مالياتى اين افراد است 
كــه درقبال فروش اين طلاهــا حق و حقوق 
دولــت را در قالب ماليات پرداخت نمى كنند. 
وفادار ادامه داد: اين گروه ها در فضاى مجازى 
مدتى كار مى كنند و سپس ادامه كار را تعطيل 
مى كنند كه در اين اوضاع اگر مشــكلى براى 
مردم بابت خريد اين طلاها پيش آيد، از جمله 

سرقتى بودن طلا كسى پاسخگو نيست.
وى درباره مشكل مردم بابت فروش طلاهاى 
بدون فاكتور كه در قالب هديه دريافت كردند 
و يا فاكتــور را گم كرده انــد، گفت: با كمك 
دادســتانى مشهد اين مشــكل برطرف شده 
است و صاحب طلا مى تواند با در دست داشتن 
شناســنامه و كارت ملى و طــلاى مزبور به 
اتحاديه مراجعه و مجوز فروش را دريافت كند.

 هشدارى كه بايد جدى گرفته شود 
وى در ادامه با اشــاره به ســرقت هاى طلا از 
منازل مردم خاطرنشان كرد: توصيه جدى به 
مردم اين است كه از مصنوعات طلا و فاكتور 
آن حتماً عكــس بگيرند، ضمن اينكه فاكتور 
طلا را جدا از محل طلاها نگهدارى كنند و از 
همه مهم تر اينكه از نگهدارى حجم زيادى طلا 
در منزل خــوددارى و آن را به صندوق امانت 

بانك ها بسپارند.

 تعطيلى كارگاه هاى ساخت طلا
بازرس اتحاديه نيز اظهار داشت: در مشهد 320 
كارگاه داراى كد رهگيرى و شناسه با علامت 
«كا» در حوزه ساخت مصنوعات طلا فعال بودند 
كه اكنون به دليل مشكلات از جمله ماليات بر 
ارزش افزوده به 150 واحد تقليل يافته است 
كه اگر قانون ماليات بــر ارزش افزوده اصلاح 
نشــود، همين شمار هم تا يكى دو سال ديگر 

هم تعطيل مى شوند.
منظم در خصوص مشــكلات خريد و فروش 
طلا در فضاى مجازى تصريح كرد:مردم بايد 
توجه داشــته باشــند براى خريد اين طلاها 
هيچ ضمانتى وجود ندارد، وى اضافه كرد:اين 
احتمال وجــود دارد كه فرضاً فردى طلا را از 
طريق كانال هاى فعــال در فضاى مجازى به 
مبلغ 10 ميليون تومان خريدارى كند، اما پس 
از بررسى مشخص شود بدل است و يا عيارش 

پايين است و از همه مهم تر سرقتى است.
وى با تأكيد بر اينكه مردم سكه و يا پلاك هاى 
طلاى پرس شــده را نيز از واحدهاى صنفى 
داراى مجــوز خريــدارى كنند،گفت:به دليل 
وجود تقلب زيــاد در اين موارد مــردم براى 
خريد به واحدهاى صنفى داراى مجوز مراجعه 
تا در صورت نياز بتوانند برگشــت داده و پول 
خــود را دريافت كنند، ضمن اينكه واحدهاى 
طلا فروشــى نيز بايد در خريد اين سكه ها و 
پلاك هاى طلاى پرس شده، هوشيارتر باشند. 

ماليات بر ارزش 
افزوده ضمن اينكه 

ضربه جدى به 
كارگاه هاى توليدى 

طلا و جواهر زد، 
در كنار آن منافع 

مصرف كننده نيز در 
نظر گرفته نشد
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